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  OR.0002.1.2022 

Protokół z obrad 

XXXVIII.2022 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 25 lutego 2022r. 

 

XXXVIII.2022 Sesja VIII kadencji odbyła się w świetlicy Szansa przy budynku Urzędu Gminy w Kowali-

Stępocinie ze względu na konieczność zapewnienia odpowiednich odległości między zgromadzonymi 

w związku z epidemią koronawirusa. Sesję rozpoczęto o godz. 09:00. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski otworzył XXXVIII Sesję. Przywitał przybyłych 

Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Alinę Szczęśniak- Sekretarz Gminy 

Kowala, Panią Agnieszkę Delikat- Skarbnik Gminy Kowala, Starostę Radomskiego Waldemara Trelkę, 

Kierownika Posterunku Policji w Kowali-Stępocina Pana Marka Firleja, Kierownik GOPS-u Panią Annę 

Zaleszczyk oraz Kierowników Referatów Urzędu Gminy Kowala i jednostek organizacyjnych gminy. 

Przewodniczący przywitał również Panie i Panów Sołtysów, przybyłych gości oraz mieszkańców 

oglądających sesję online.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski stwierdził, iż w obradach uczestniczy 13 radnych, co stanowi 

quorum zdolne do podejmowania proponowanych uchwał (nieobecni Radny Dariusz Chruślak, Radny 

Jan Malmon).  

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie XXXVIII.2022 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z XXXVII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 28 grudnia 2021 rok. 

4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, trybie 

ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia zasad wypłaty diet dla organu wykonawczego jednostki 

pomocniczej (sołtysom) za udział w pracach rady. 

7. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz 

Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2019-2021 - za rok 2021 

8. Sprawozdanie z Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie Gminy Kowala w latach 2021-

2023 - za rok 2021 

9. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych za rok 2021 oraz Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Narkomanii za rok 2021 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2023. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów obowiązujących na drugim etapie postępowania 

rekrutacyjnego w roku szkolnym 2022/2023 do publicznych przedszkoli i oddziałów przedszkolnych 

w publicznych szkołach podstawowych, dla których organem prowadzącym jest Gmina Kowala, 
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określenia liczby punktów za każde z tych kryteriów i dokumentów niezbędnych do ich 

potwierdzenia. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów rekrutacji liczby punktów za poszczególne 

kryteria w postępowaniu rekrutacyjnym w roku szkolnym 2022/2023 do klas pierwszych 

publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Kowala, dla kandydatów 

zamieszkałych poza obwodem wybranej publicznej szkoły. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wystąpienia z wnioskiem do Ministra Spraw Wewnętrznych 

i Administracji za pośrednictwem Wojewody Mazowieckiego z wnioskiem w sprawie zamiany 

rodzaju ,,część wsi Kowala-Stępocina” w miejscowościach Kowalówka i Kowala-Kolonia na rodzaj  

,,wieś”. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o świadczenie usług  

w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze użyteczności publicznej.  

15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w formie bezprzetargowej, 

nieruchomości niezabudowanej położonej w obrębie Kosów Większy. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Błonie. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Kończyce-Kolonia. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Kotarwice. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Młodocin Mniejszy. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Parznice, Romanów, Maliszów. 

21. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Huta Mazowszańska, Mazowszany, 

Kotarwice. 

22. Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi 

Huta Mazowszańska, Mazowszany, Kotarwice – część B. 

23. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 1080/54 położona w miejscowości 

Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

24. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działki nr: 1080/42, 1080/54 i 1080/89 

położone w miejscowości Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

25. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 554 położona w obrębie Huta 

Mazowszańska, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

26. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 256 położona w miejscowości 

Mazowszany, obręb Mazowszany, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A.  

27. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy 

nieruchomości z dotychczasowym dzierżawcą na czas oznaczony do 3 lat.  

28. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Kowala na lata 

2021-2024 z perspektywą do roku 2028”. 

29. Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu w piątki i soboty przez 

rolników i ich domowników oraz określenia zasad prowadzenia handlu w piątki i soboty przez 

rolników i ich domowników na wyznaczonym miejscu.  

30. Podjęcie uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli 

nieruchomości za usługi w zakresie odbierania odpadów komunalnych oraz opróżniania 

zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych. 
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31. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków 

obowiązującego na terenie Gminy Kowala.  

32. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla członków 

Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Kowala, za udział w działaniu ratowniczym, akcji 

ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu pożarniczym.  

33. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Fundacji im. Nikoli Tesli. 

34. Przedstawienie sprawozdań z prac komisji stałych Rady Gminy Kowala za 2021 rok oraz pracy Rady 

Gminy Kowala za 2021 rok. 

35. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy Kowala na rok 2022. 

36. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planów pracy Komisji Rady Gminy Kowala na rok 2022. 

37. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Radomskiemu  

w 2022 roku. 

38. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Radomskiemu  

w 2022 roku.  

39. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Uchwale Budżetowej Gminy Kowala na 2022 rok. 

40. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2025. 

41. Sprawy różne. 

42. Zakończenie obrad.  

 

Wójt Dariusz Bulski zaproponował wprowadzenie dwóch dodatkowych punktów do porządku obrad 

(nr 41 oraz nr 42) 

 

Porządek obrad z wprowadzonymi zmianami: 

 

1. Otwarcie XXXVIII.2022 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z XXXVII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 28 grudnia 2021 rok. 

4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, trybie 

ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia zasad wypłaty diet dla organu wykonawczego jednostki 

pomocniczej (sołtysom) za udział w pracach rady. 

7. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz 

Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2019-2021 - za rok 2021 

8. Sprawozdanie z Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie Gminy Kowala w latach 2021-

2023 - za rok 2021 

9. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych za rok 2021 oraz Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Narkomanii za rok 2021 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2023. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów obowiązujących na drugim etapie postępowania 

rekrutacyjnego w roku szkolnym 2022/2023 do publicznych przedszkoli i oddziałów przedszkolnych 

w publicznych szkołach podstawowych, dla których organem prowadzącym jest Gmina Kowala, 

określenia liczby punktów za każde z tych kryteriów i dokumentów niezbędnych do ich 

potwierdzenia. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów rekrutacji liczby punktów za poszczególne 

kryteria w postępowaniu rekrutacyjnym w roku szkolnym 2022/2023 do klas pierwszych 

publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Kowala, dla kandydatów 

zamieszkałych poza obwodem wybranej publicznej szkoły. 



4 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wystąpienia z wnioskiem do Ministra Spraw Wewnętrznych 

i Administracji za pośrednictwem Wojewody Mazowieckiego z wnioskiem w sprawie zamiany 

rodzaju ,,część wsi Kowala-Stępocina” w miejscowościach Kowalówka i Kowala-Kolonia na rodzaj  

,,wieś”. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o świadczenie usług  

w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze użyteczności publicznej.  

15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w formie bezprzetargowej, 

nieruchomości niezabudowanej położonej w obrębie Kosów Większy. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Błonie. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Kończyce-Kolonia. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Kotarwice. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Młodocin Mniejszy. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Parznice, Romanów, Maliszów. 

21. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Huta Mazowszańska, Mazowszany, 

Kotarwice. 

22. Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi 

Huta Mazowszańska, Mazowszany, Kotarwice – część B. 

23. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 1080/54 położona w miejscowości 

Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

24. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działki nr: 1080/42, 1080/54 i 1080/89 

położone w miejscowości Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

25. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 554 położona w obrębie Huta 

Mazowszańska, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

26. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 256 położona w miejscowości 

Mazowszany, obręb Mazowszany, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A.  

27. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy 

nieruchomości z dotychczasowym dzierżawcą na czas oznaczony do 3 lat.  

28. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Kowala na lata 

2021-2024 z perspektywą do roku 2028”. 

29. Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu w piątki i soboty przez 

rolników i ich domowników oraz określenia zasad prowadzenia handlu w piątki i soboty przez 

rolników i ich domowników na wyznaczonym miejscu.  

30. Podjęcie uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli 

nieruchomości za usługi w zakresie odbierania odpadów komunalnych oraz opróżniania 

zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych. 

31. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków 

obowiązującego na terenie Gminy Kowala.  

32. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla członków 

Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Kowala, za udział w działaniu ratowniczym, akcji 

ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu pożarniczym.  

33. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Fundacji im. Nikoli Tesli. 
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34. Przedstawienie sprawozdań z prac komisji stałych Rady Gminy Kowala za 2021 rok oraz pracy Rady 

Gminy Kowala za 2021 rok. 

35. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy Kowala na rok 2022. 

36. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planów pracy Komisji Rady Gminy Kowala na rok 2022. 

37. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Radomskiemu  

w 2022 roku. 

38. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Radomskiemu  

w 2022 roku.  

39. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Uchwale Budżetowej Gminy Kowala na 2022 rok. 

40. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2025. 

41. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia w sprawie warunków współdziałania Gminy 

Kowala i Gminy Skaryszew w zakresie nadania wspólnego numeru drogom gminnym w m. Trablice 

w Gminie Kowala i w m. Sołtyków w Gminie Skaryszew, powstałym w wyniku pozbawienia 

kategorii drogi powiatowej drogi nr 3535W Trablice-Sołtyków tworzącym jeden ciąg 

komunikacyjny. 

42. Podjęcie uchwały w sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych i ustalenia jej przebiegu.  

43. Sprawy różne. 

44. Zakończenie obrad.  

Radny Jarosław Słomka zaproponował, aby przygotować projekt uchwały potępiającej napaść Rosji na 

Ukrainę. Dodatkowo Radny zaproponował uczcić minutą ciszy poległych w walkach obronnych. 

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poinformował, że ta sprawa została omówione  

z Przewodniczącym oraz na Komisjach Stałych. Została podjęta decyzja, że takiej uchwały Rada Gminy 

nie będzie podejmować. 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska uważa, że każdy ubolewa nad zaistniałą sytuację. Uchwałą do 

tylko papier, tym ludziom trzeba pomóc np. poprzez przyjęcie ich pod swój dach.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie porządek obrad z wprowadzonymi 

zmianami. Rada Gminy głosowała: 13 - głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 

2 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon). 

 

Ad.3. Przyjęcie protokołu z XXXVII Sesji Rady Gminy Kowala z dnia 28 grudnia 2022 roku. 

 

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu z XXXVII Sesji Rady 

Gminy Kowala z dnia 28 grudnia 2022 roku. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. 

Głos zabrał nowy Kierownik Posterunku Policji w Kowali-Stępocina Pan Marek Firlej. Na tym stanowisku 

jest od połowy grudnia 2021 r., wcześniej pracował jako z-ca Kierownika na posterunku policji  

w Wolanowie.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski oddał głos Staroście Radomskiemu Waldemarowi Trelce. 

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że chciałby przedstawić co zostało już zrobione  

i jakie są plany na ten rok i przyszły. W tym roku został wykonany remont drogi Wolanów-Augustów 

przy wsparciu Gminy, droga ta została przejęta od Marszałka. Również został wyremontowany odcinek 
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drogi Rożki-Młodocin Mniejszy za kwotę około 900 tyś zł. Została wykonana dokumentacja projektowa 

na drogę Orońsko-Ruda Mała- Dąbrówka Zabłotnia na odcinku 2,5 km, ale jeszcze trwają uzgodnienia  

z PKP. Planowany termin wydania decyzji na budowę to koniec czerwca 2022 roku.  

Jest opracowywana dokumentacja na rozbudowę drogi Powiatowej  Radom-Gębarzów-Polany odcinek 

o długości 7700 metrów oraz droga Radom -Krzyżanowice. W 2020 roku Powiat zlecił opracowanie 

projektu. Wartość dokumentacji projektowej wyniósł 300 tyś zł. W 2020 roku wydatkowane środki na 

terenie Gminy Kowala przez Powiat wyniosły 5 550 tyś zł w tym pomoc finansowa z gminy wyniosła 

400 tyś zł.  

Na ten rok już jest przygotowany wykaz planu inwestycyjnego: rozbudowa drogi powiatowej 3539W 

Radom-Gębarzów-Polany I etap odcinek o długości 4450 metrów zgłoszony do dofinasowania  

w ramach Programu Inwestycji Strategicznych, szacunkowa wartość danej inwestycji wynosi 22 miliony 

złotych. Z tego co przekazał Pan Przewodniczący Gmina Kowala na tą inwestycję zadeklarowała 500 tyś 

zł, a Gmina Skaryszew 600 tyś zł. Planowany okres realizacji zadania 2022-2023. Planowana jest 

budowa ronda w miejscowości Kowala-Stępocina, na drogach powiatowych w celu poprawy 

bezpieczeństwa na przejściach dla pieszych. Na to zadanie Powiat uzyskał dofinasowanie z rządowego 

Funduszu Rozwoju Dróg w wysokości 800 tyś zł, całkowity koszt realizacji tego zadania wynosi 3 702 

tyś zł, ale może to być wyższa kwota ponieważ może być potrzeba wykupu gruntów od osób fizycznych. 

Gmina Kowala zadeklarowała pomoc finansową w wysokości 100 tyś zł oraz nieodpłatne przekazanie 

gruntów- pomoc ta zostanie wykorzystana na prace dodatkowe, chodzi o budowę zatoki na wysokości 

szkoły w związku z likwidacją zatoki postojowej przy sklepie. Na dzień dzisiejszy jest ogłoszony przetarg 

i podpisana umowa, zakres prac jest również doprecyzowany, co Pan Starosta dokładnie przedstawił 

na Sesji. Zadanie jest realizowane z programu „Zaprojektuj i wybuduj” wykonawca ma czas na to 

zadanie 18 miesięcy, chociaż zadeklarował, że zadanie zrealizuje do końca tego roku. Z inicjatywy 

Sołtysa Jarosława Słomki zostaną wykonane szersze chodniki (2,5 m) dodatkowo rondo będzie 

oświetlone podobnie przejścia dla pieszych, krawężniki będą wykonane z kostki kamiennej granitowej. 

Rondo będzie lekko wyniesione, a górka w stronę kościoła będzie złagodzona.  

Na najbliższej sesji powiatowej będzie wprowadzony punkt, a mianowicie opracowanie dokumentacji 

wykonania chodnika Radom-Augustów-Kowala- Parznice związane jest z potrzebom dojścia do peronu 

PKP w związku z planowaną przez PKP budową przystanków autobusowych na linii kolejowej nr 22 

Tomaszów Mazowiecki -Radom, zadanie planowane do wprowadzenia na najbliższy 2022 rok.  

Wójta Dariusz Bulski poinformował, że bardzo jest zadowolony z realizacji drogi Augustów, która jest 

już oddana do użytku. Kolejna droga, która została oddana do użytku to Kowala-Młodocin Mniejszy, 

została wyremontowana nawierzchnia oraz pobocze. Pan Wójt serdecznie podziękował za realizacje 

tych zadań. Pan Starosta wspomniał o realizacji dokumentacji drogi Dąbrówka Zabłotnia- Orońsko, 

Wójt zadeklarował, że jeśli inwestycja będzie realizowana to na pewno gmina częściowo 
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współfinansuje tą inwestycje. Należy pamiętać, że gmina ma również swoje drogi oraz przeróżne 

inwestycje, które musi na bieżąco realizować. 

Pan Wójt cieszy się z planów realizacji drogi Radom-Gębarzów-Polany, na dzisiejszą sesję jest 

przygotowany projekt uchwały- pomoc powiatowi w kwocie 500 tyś zł. Miejmy nadzieję, że tą 

inwestycje uda się w tym roku zrealizować. Kolejnym ważnym tematem jest budowa ronda  

w miejscowości Kowala-Stępocina. Jak najbardziej gmina Kowala jest za poprawą bezpieczeństwa na 

tym skrzyżowaniu, nawet można przyznać, że po wprowadzeniu nowego oznakowania bezpieczeństwo 

w tym miejscu znacznie się poprawiło. Ale to właściciel drogi uznał, że jest potrzeba wykonania na tym 

skrzyżowaniu ronda. Likwidacja parkingu przy sklepach jest kwestią sporną, podobnie było ponad pięć 

lat temu kiedy ta droga była przebudowywana i również wtedy był problem z parkingiem, ale decyzja 

co do tego parkingu należy do zarządcy drogi nie do gminy. Należy tu również zaznaczyć, że gmina 

Kowala dołoży do tej inwestycji 100 tyś zł, ale na całość zadania, a na co przeznaczy tą kwotę to już sam 

powiat zadecyduje. Pan Wójt nie chciałby, aby było mówione, że to 100 tyś zł jest przeznaczone na 

przebudowę parkingu ponieważ jest to kwestia sporna. Pod kątem gruntów gmina przekaże powiatowi 

je nieodpłatnie, a jest to powierzchnia ok 1240 m. Pan Wójt poinformował, że za budynkiem policji  

w Kowali-Stępocinie jest duży parking i każdy z mieszkańców może tam zaparkować i zrobić zakupy  

w okolicznych sklepach.  

Pan Wójt poinformował, że GOPS w Kowali -Stępocinie składał wnioski do Powiatowego Urzędu Pracy 

na prace społeczno użyteczne. Co roku GOPS dostawał 15 osób, ale niestety w tym roku dostaliśmy 

tylko 2-3 osoby. Nie wiemy jaka jest przyczyna, może brakuje środków na ten cel? 

Radna Agnieszka Rola zapytała czy jest szansa na wybudowanie chodnika przy drodze powiatowej  

w miejscowości Parznice. 

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że jeśli chodnik dodatkowo będzie projektowany, 

a o takim chodniku mówimy to musi Wójt zadeklarować 35 % wkładu własnego. Ten temat już był 

poruszany na poprzednich sesjach, i cały czas jest udzielana taka sama odpowiedź. Musi być złożona 

deklaracja Pana Wójta do Powiatu, że chodniki jest potrzebny, i że gmina Kowala deklaruje 

współfinansowanie w wysokości 35 %. 

Radna Agnieszka Rola poinformowała, że rodzice nie wyślą samego dziecka do szkoły ponieważ tą 

drogą powiatową przejeżdża mnóstwo aut ciężarowych.  

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że doskonale rozumie, że ten chodnik jest przy tej 

drodze potrzebny.  

Pani Anna Zaleszczyk Kierownik GOPS w Kowali poprosiła o pomoc Starostę w sprawie przyznania 

bezrobotnych na prace społeczno użyteczne przez PUP w Radomiu. Wniosek był składany na 10 osób, 

a przyznano nam 3 osoby. Przez 12 lat GOPS w Kowali realizował prace społeczno użyteczne, korzystały 

z tego osoby najbardziej potrzebujące.  
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Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że nie będzie rozstrzygał dlaczego urząd pracy 

przyznał wniosek na taką ilość osób, bo nie wie jakie były motywy, czy zostały spełnione wszystkie 

warunki. Pan Starosta zapewnił, że na pewno zapyta Pana Dyrektora o wyjaśnienia w tej sprawie.  

Starosta Waldemar Trelka poinformował, że został złożony wniosek o dofinasowanie w kwocie 18 

milionów złotych. Jeśli powiat dostanie promesę, to na tej podstawie będzie ogłoszony przetarg  

i wyłoni wykonawcę. Jeśli prace ruszyłyby pod koniec września i zostaną wykonane jakiekolwiek roboty 

to może uda się rozliczyć to dofinansowanie od gminy Kowala w tym roku. Ale równocześnie zastrzega 

sobie, że może te pieniądze trzeba będzie przenieść na przyszły rok.  

Radna Agnieszka Rola zapytała czy wszystkie gminy percypują w kosztach inwestycji w wysokości 35 %. 

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że tak wszystkie gminy w powiecie radomskim 

deklarują 35 % wkładu własnego.  

Radna Agata Kicior podziękowała za złożoną deklarację na wykonanie dokumentacji na chodnik przy 

drodze powiatowej  Radom- Augustów. Ale również za inne wykonane inwestycje na terenie Gminy 

Kowala. Radna zapytała czy w trakcie budowy ronda będą wyznaczone objazdy? 

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że wykonawca z dniem podpisania umowy 

odpowiada za teren jak i organizacje ruchu. Pan Starosta będzie się starał żeby jak najszybciej ta 

inwestycja została wykonana, ale jak wiemy firma na to czas 18 miesięcy. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zazwyczaj zawsze są utrudnienia przy wykonywanych 

inwestycjach. Na pewno informacje o objazdach i utrudnieniach będą zamieszczane na stronie 

internetowej oraz o tym będą poinformowani Radni oraz sołtysi.  

Radny Krzysztof Farbiś poinformował, że bezpieczeństwo użytkowników drogi jest najważniejsze, ale 

wykonując na tym skrzyżowaniu rondo nie koniecznie ono może go poprawić. Radny podał przykład, 

że na oblodzonej drodze nie zdołał wyhamować autem ciężarowym jadą od strony kościoła i był 

zmuszony pojechać na wprost. A co w przypadku gdy będzie rondo? 

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że nadal górka będzie po remoncie. Przed rondem 

będą ustawione sygnalizacje świetlne, spowalniacze tak, aby wolno móc dojechać do ronda. Pan 

Starosta przyznaje, że czasami zima zaskakuje drogowców tak było niedawno na tym skrzyżowaniu. 

Pan Wójt przysłał pismo w tej sprawie, ale dopiero po 3 dniach od zaistniałej sytuacji, a może lepiej 

byłoby po prostu zadzwonić wówczas sprawa byłaby załatwiona natychmiast.  

Wójt Dariusz Bulski zgadza się jak najbardziej z Panem Starostą pod kątem przekazywania informacji. 

W tym dniu Pan Wójt informował o tym zdarzeniu Radnego Jarosława Słomkę, a jak wiemy Radny 

pracuje w Starostwie. A pismo zostało wysłane po to, aby Pan Starosta czy Pani Dyrektor mieli pewną 

wiedzę co się dzieje na tym skrzyżowaniu przy dużych opadach śniegu.  

Starosta Radomski Waldemar Trelka przeprosił wszystkich za zaistniałą sytuacje, ma nadzieję, że 

kolejny raz się nie powtórzy.  
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Sołtys Kończyc-Kolonii Waldemar Kaczor zapytał czy porozumienie które zostało zawarte z czterema 

samorządami będzie realizowane. 

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że porozumienie udało się podpisać, a realizacja 

należy do miasta Radomia.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski zapytał Radnego Jarosława Słomkę czy w sprawie ronda było 

zorganizowane spotkanie z transportowcami.   

Radny Jarosław Słomka poinformował, że na chwile obecną nie było możliwości zorganizowania zebrań 

sołeckich ze względu na pandemie, ale Radny ma cały czas kontakt z przedsiębiorcami.  

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że odbyło się spotkanie w Starostwie Powiatowym 

na które zaproszeni byli, Pan Wójt, który reprezentował Gminę Kowala w całości, sołtys, Radny, 

właściciele sklepów, przedsiębiorcy. Na tych spotkaniach, które były zorganizowane była prowadzona 

dyskusja na temat planowanej inwestycji. Wszystkie informację oraz plany są dostępne na stronie PZD 

w Radomiu.  

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że środki które przekazuje gmina są na poprawę 

bezpieczeństwa na skrzyżowaniu w miejscowości Kowala-Stępocina, a nie na wybudowanie zatoczek 

czy parkingu. To jest zadanie dla Starostwa oraz projektantów, a nie dla Gminy Kowala.  

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że umowa na wykonanie ronda już została 

podpisana, zobowiązanie finansowe również zostało poczynione. I to nie Starosta decyduje tak 

naprawdę, gdzie ma być zatoczka, a gdzie nie, o tym decyduje inżynier ruchu, projektant. Należy 

pamiętać, że nie jest zadaniem właściciela drogi zapewnić parkingu czy zatoczki pod sklepem, każdy 

właściciel sklepu czy punktu usługowego powinien zapewnić parking dla klientów. Miejsca parkingowe 

będą wykonane przy posterunku policji w Kowali-Stępocinie. 

Radna Jolanta Suligowska poinformowała, że Radni troszczą się o sklepy, ponieważ są to punkty 

usługowe dla naszych mieszkańców. Należy pamiętać, że najpierw były sklepy, a później dopiero było 

projektowane rondo. Radna zauważyła, że obecnie kiedy ciężarowe auto zjeżdża od strony kościoła nie 

musi się zatrzymywać, a jak będzie rondo to za każdym razem auto musi się zatrzymać. Jeśli powstanie 

rondo to nawierzchnia na tej drodze musi być czarna 24 h na dobę, to jest w interesie Pana Starosty. 

Radna zapytała czy parking, który zaproponował Pan wójt jest ujęty w tym projekcie. 

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że nie mnie ma ponieważ jest to na działce 

gminnej. Będzie zlikwidowany parking przy sklepach, a będzie wykonana zatoczka dla autobusów 

szkolnych.  

Radna Jolanta Suligowska zauważyła, że nie może Pan Starosta mówić, że zatoczka przy sklepach będzie 

finasowania z gminnych pieniędzy ponieważ jest to inwestycja powiatu. Parking przy policji gmina 

będzie musiała zrealizować z własnych środków dodatkowych.                   
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że powiat przebudowuje skrzyżowanie, gdzie gmina na to zadanie 

przeznaczyła 100 tyś zł. Zatoka przy szkole zostanie zmodyfikowana, a parking przy sklepach zostanie 

przebudowany, będzie w tym miejscu możliwość parkowania równoległego.  

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że nie może złożyć deklaracji, że nawierzchnia na 

drodze powiatowej przy rondzie będzie czarna. Ponieważ nie można przewidzieć, co będzie się działo 

kolejnego dnia. Ale może obiecać, że wszystko będzie robił, aby bezpieczeństwo użytkowników dróg 

powiatowych było utrzymane na najwyższym poziomie.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poprosił o zabranie głosu mieszkankę Trablic, która jest obecna 

na sesji. 

Mieszkanka Trablic zapytała czy są podjęte jakiekolwiek środki w celu wybudowania kanalizacji  

w miejscowości Trablice. Z tego co nam widomo gmina dostała 5 milionów złotych dofinasowania, 

jednak na wykonanie całej kanalizacji brakuje pieniędzy. Mieszkanka Trablic zapytała kiedy nastąpi 

złożenie wniosku o dotacje do Marszałka, kolejne pytanie dotyczy kiedy nastąpi przystąpienie do 

przetargu chociażby, żeby się dowiedzieć  jaka będzie jego suma. Pan Wójt obiecał rok temu czy dwa, 

że będzie wybudowana kanalizacja jak wiemy do tej pory jej nie ma.     

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że już wiele razy tą kwestie wyjaśniał na Sesji czy Komisjach Rady 

Gminy. Gmina uzyskała zgodę od powiatu na wykonywanie prac związanych z kanalizacją, a tym samym 

możemy składać wnioski o dofinasowanie. Gmina dostała z rządowych inwestycji wodno-

kanalizacyjnych 5 milionów złotych, wartość kosztorysowa wynosi 12 milionów złotych – Gminie na 

dzień dzisiejszy brakuje pieniędzy, aby można to było dalej realizować. Pan Wójt nie ma takiej siły by 

przekonać Radnych, aby zgodzili się żeby Gmina zaciągnęła kredyt w wysokości 8 milionów złotych. 

Będą kolejne programy, gdzie gmina będzie mogła starać się o dofinasowania.  

Mieszkanka Trablic zapytała czy Gmina nie mogłaby wziąć kredytu, a gdy dostanie dofinasowanie to go 

spłaci, a nie czekać na samą dotacje. Niektórzy mieszkańcy notorycznie wylewają do rowu szambo, jeśli 

byłaby kanalizacja problem byłby rozwiązany.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że sam nie zarządza gminą. Może Pani z Trablic przekona Radnych, 

aby poparli wniosek w sprawie zaciągnięcia kredytu. Jeśli byśmy tak zrobili w poprzednim roku to 

Marszałek nie dałby nam żadnych pieniędzy ponieważ zadanie już byłoby realizowane, a nie można 

uzyskać dofinasowania na rzeczy już rozpoczęte. Decyzja o wzięciu kredytu musi być bardzo 

przemyślana, jeśli zadłużymy gminę to nie będzie możliwości realizowania inwestycji w innych 

miejscowościach.  

Mieszkanka Trablic poinformowała, że mieszkańcy domagają się kanalizacji ponieważ zdrowie jest 

najważniejsze. 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że za obecność mieszkanki Trablic na Sesji 

obwinia po części Radnych, a dlatego, że Rada Gminy nie zgadza się, aby Pan Wójt wziął tak duży kredyt. 

O tym było już mówione kilkakrotnie na Sesji, Komisjach Rady. O czym Radni z Trablic wiedzą 
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doskonale, na dzień dzisiejszy Gmina ma podpisane umowy na olbrzymie inwestycje związane  

z termomodernizacją budynków gminy, budową szatni przy PSP w Kowali-Stępocinie, te inwestycje 

musza być zakończone w tym roku.  Dofinansowanie, które dostaliśmy na kanalizację jest do 

wykorzystania do 2024 roku.          

Starosta Radomski Waldemar Trelka poinformował, że każdy z nas pamięta tą przepychankę przy 

przekazaniu drogi powiatowej na rzecz gminy Kowala. Można sobie wyobrazić, że powiat remontuje tą 

drogę wydajemy 4-5 milionów złotych – to na pewno byłby pomnik głupoty „Waldemara Trelki”, a jak 

wiemy po zebraniach wiejskich projekt został skorygowany i główna nitka kanalizacyjna zostanie 

umiejscowiona w drodze przez co zostanie ona zdewastowana przed remontem. Jak wiemy Starostwo 

wydało pozwolenie, dzięki temu Gmina może się starć o dofinansowania. Starosta uważa, że można 

byłoby ogłosić przetarg na I etap inwestycji ponieważ z każdym dniem te 5 milionów ma mniejszą 

wartość. I jak najszybciej należy złożyć wniosek do „Polskiego Ładu” o kolejne dofinasowanie inny 

wniosek można składać do PGE, gdzie można uzyskać 98% dofinasowania. Niestety  nikt nie 

gwarantuje, że wnioskodawca dostałby dofinasowanie do II etapu, ale może warto zaryzykować. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że każdy z Radnych doskonale wie jak wyglądają sprawy pod kątem 

dofinasowania, przetargów itd. Pan Starosta wypowiedział się, że jakby był Wójtem to by tak zrobił,  

a Wójt poinformował, ze jak on byłby Starostą to by tej drogi w Trablicach gminie nie przekazał.  

Z wypowiedzi Starosty wynika, że, aby teraz gmina wykonała kanalizacje przy drodze powiatowej to ją 

musi przejąć. Kilkakrotnie Gmina Kowala pisała wnioski o dofinasowanie na kanalizacje, ale niestety 

nie otrzymaliśmy dofinasowania.    

        

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski zarządził przerwę.  

    

Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że: 

5 stycznia  odbyła się narada z Dyrektorami szkół i przedszkola.  

10 stycznia odbyło się spotkanie w Skaryszewie z OSP z terenu powiatu radomskiego. 

15 stycznia w Wolanowie odbył się V zjazd Związku Ochotniczych Straży Pożarnych RP w Radomiu. 

16 stycznia w gminie Stara Błotnica odbyło się spotkanie w ramach Mazowieckiej Izby Rolnej.  

24 stycznia w Parznicach odbyło się spotkanie w ramach koncepcji kanalizacji. 

25 stycznia w Starostwie Powiatowym odbyło się spotkanie Wójtów, Burmistrzów z terenu powiatu 

radomskiego. Tematem spotkania było omówienie zadań inwestycyjnych za 2021 rok oraz plany 

inwestycyjne na 2022 rok na terenie powiatu radomskiego. 

27 stycznia odbyło się spotkanie Zarządu Gminnej Ochotniczej Straży Pożarnej Gminy Kowala. 

3 i 15 lutego w Urzędzie Gminy odbyło się spotkanie z właścicielami gruntów z Zenonanowa, na której 

znajduje się pętla autobusowa. Stan prawny na dzień dzisiejszy jest nieuregulowany. 
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14 lutego odbyła się Komisja Rewizyjna. 

16 lutego odbyła się narada z Dyrektorami szkół i przedszkola z terenu Gminy Kowala.  

21 lutego odbyła się Komisja Budżetowa. 

22 lutego odbyła się Komisja Oświaty. 

22 lutego została podpisana umowa o powierzeniu grantu w ramach programu operacyjnego Polska 

Cyfrowa 2014-2020. Pozyskane środki pozwolą na zakup wyposażenia zwiększającego Cyber 

bezpieczeństwo w sieci informatycznej i cyfryzację Urzędu Gminy w Kowali dotacja w kwocie 368 190 

zł. 

23 lutego została podpisana umowa na realizację Asystent osobisty osoby niepełnosprawnej edycja 

2022 r, kwota na 194 100 zł. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że została wysłana do mieszkańców informacja o zwiększeniu opłaty 

za odpady komunalne. Do każdego zawiadomienia zostały została załączona również informacja  

o konieczności złożenia deklaracji o źródłach ciepła. Termin złożenia deklaracji mija 30 czerwca 2022r. 

   

Ad.5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 
trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami.  
 
Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformował, że do biura Rady wpłynęło 13 pism: 

1. Uchwała Regionalnej izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 25 stycznia 2022 roku w sprawie 

opinii o możliwości sfinansowania przez Gminę Kowala planowanego deficytu w Uchwale 

Budżetowej na rok 2022.   

2. Uchwała Regionalnej izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 21 grudnia  2021 roku w sprawie 

orzeczenia nieważności w części uchwały Nr XXXVI.287.2021 Rady Gminy Kowala z dnia 19 

listopada 2021 r., w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi oraz ustalenia wysokości stawki tej opłaty oraz zwolnienia w części z opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi właścicieli nieruchomości zabudowanych 

budynkami jednorodzinnymi kompostujących wszystkie bioodpady stanowiące odpady 

komunalne w kompostowniku przydomowym. Kolegium RIO w Warszawie orzeka  

o nieważności w części uchwałę. 

3. Pismo RIO w Warszawie w sprawie zapytania czy uchwała (Nr 40.467.2021 Kolegium 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 21 grudnia 2021 r.)  stała się 

prawomocna, w związku z niezaskarżeniem jej do Sądu Administracyjnego przez Gminę 

Kowala. Również została odczytana odpowiedź na pismo Wójta Gminy Kowala oraz opinia 

Radcy Prawnego. 
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4. Postanowienie Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie w Warszawie w sprawie 

zaopiniowania projektu Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie 

Gminy Kowala- projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie.  

5. Pismo Wojewody Mazowieckiego  z dnia 18.02.2022 r., w sprawie wskazania, że uchwała  

w sprawie nadania Statutu Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali-

Stępocinie został podjęty z naruszeniem prawa.  

Wójta Dariusz Bulski poinformował, że Statut SP ZOZ będzie musiał być poprawiony i ponownie 

przyjęty na Sesji. Przygotowanie Statutu było w kompetencji Ośrodka Zdrowia.   

6. Pismo mieszkańców Trablic w sprawie utwardzenia drogi gminnej (Stara Wieś). 

7. Pismo mieszkańców Kowali-Kolonia ul. Spacerowa prośba o przedłużenie nitki wodociągowej 

oraz utwardzenie drogi. 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że wszystkie pisma związane z utwardzeniem 

dróg gminnych zostały przekazane na Komisje Budżetową. Komisja Budżetowa zaopiniowała pisma 

pozytywnie o ile na ten cel będą zabezpieczone środki w budżecie Gminy.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest kilkanaście dróg na terenie naszej gminy, sporo jest 

składanych pism w tej sprawie. Gmina na ten cel musiałaby zabezpieczyć z 1,5 miliona złotych, aby 

przynajmniej utwardzić te drogi kruszywem. W tym roku zostaną prace wykonane na drogach 

gruntowych należących do gminy – na tyle na ile pozwolą środki w budżecie gminy. 

8. Pismo mieszkanki Maliszów w sprawie modernizacji i utwardzenia drogi gminnej przy ulicy 

Wiśniowej. 

9. Pismo Starostwa Powiatowego w Radomiu dotyczy budowy Hospicjum Stacjonarnego 

Gościniec Królowej Apostołów w gminie Skaryszew.  

10. Interpelacja Radnej Agaty Kicior w sprawie stanu prawnego działki w Dąbrówce Zabłotniej, na 

której usytuowana jest świetlica. Również została odczytana odpowiedz na Interpelację. 

11. Stanowisko Rady Miejskiej w Tarczynie z dnia 15 grudnia 2021 roku w sprawie zmiany 

przepisów prawa w zakresie ponoszenia przez gminy kosztów pobytu mieszkańców w domach 

pomocy społecznej oraz możliwości egzekwowania tych opłat.  

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Paszewski odniósł się do pism złożonych przez 

mieszkańców dotyczących modernizacji dróg gminnych gruntowych. Na Komisji Budżetowej były 

omawiane pisma złożone przez mieszkańców, Komisja opiniuje je wszystkie pozytywnie ponieważ te 

problemy są bardzo ważne dla mieszkańców. Jedyny problem, aby zrealizować wszystkie zadania 
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wynikają z braku środków finansowych. Na pewno Pan Wójt będzie w miarę możliwości wykonywał 

modernizacje tych dróg. 

Wójt Dariusz Bulski doskonale wie, że w każdym sołectwie znajdują się drogi gruntowe, które należy 

remontować. Wysypywanie dróg kruszywem to jest inwestycja doraźna najlepiej jeśli będzie 

wykonywana regulacja tych dróg, a co za tym idzie położenie na nich asfaltu. 

 

 

Ad.6. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia zasad wypłaty diet dla organu wykonawczego jednostki 

pomocniczej (sołtysom) za udział w pracach rady. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały zakłada zwiększenie wysokości diety dla 

przewodniczących organu wykonawczego jednostki pomocniczej (sołtysi) za udział w posiedzeniach 

Rady Gminy Kowala w wysokości 300 zł. Podstawę do wypłaty diety stanowi zaproszenie do udziału  

i potwierdzony podpisem na liście obecności udział w sesji Rady Gminy. 

Pan Wójt również poinformował, że jest w planach zmiana statutów sołeckich, ponieważ zmieniła się 

ustawa i kadencja obecnie trwa 5 lat, a nie tak jak było poprzednio 4 lata.  

Pan Wójt z okazji Dnia Sołtysa, które wypada 11 marca złożył wszystkim sołtysom najserdeczniejsze 

życzenia.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie ustalenia zasad 

wypłaty diet dla organu wykonawczego jednostki pomocniczej (sołtysom) za udział w pracach rady. 

Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych 

nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr 

XXXVIII.309.2022. 

 

Ad. 7. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz 

Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2019-2021 - za rok 2021. 

 

Pani Anna Zaleszczyk – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej poinformowała, że program 

został zrealizowany w 100 % . Wykonano następujące działania: 

-prowadzona była kampania informacyjna dotycząca zjawiska przemocy w rodzinie-2021, 

-prowadzono badania na temat skali zjawiska przemocy w rodzinie i postaw wobec przemocy  

w rodzinie, były przeprowadzone badania ankietowe w których udział brali dorośli mieszkańcy gminy, 

uczniowie klas V-VIII, rodzice uczniów oraz nauczyciele; 

-wdrażano do szkolnych programów wychowawczych zagadnień związanych z rozpoznawaniem 

przemocy w rodzinie. W szkołach były prowadzone warsztaty pn. „ Przemoc rodzinna, rówieśnicza, 

narkomania jako jedna z przyczyn zachowań agresywnych u dzieci i młodzieży”.     
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- Liczba procedur „Niebieskiej Karty” kontynuowanych z poprzednich okresów -13, liczba „Niebieskich 

Kart” wszczynających procedurę w 2021 r., -23 (Policja, GOPS, Oświata). 

- W 2021 roku złożono 21 wniosków ws. leczenia odwykowego – wobec tych osób istniało podejrzenie, 

że stosowały przemoc w rodzinie.  

 

Ad. 8. Sprawozdanie z Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie Gminy Kowala w latach 

2021-2023 - za rok 2021. 

 

Pani Anna Zaleszczyk – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej poinformowała, że dzięki 

Programowi Wspierania uzyskano następujące efekty poprawiła się sytuacja dzieci i osób 

przebywających w rodzinach, gdzie występowała przemoc. Poprawa nastąpiła poprzez prace asystenta 

w tych rodzinach. Współdziałało wiele służb i organizacji na rzecz dziecka i rodziny, w rodzinach wzrosła 

umiejętność opiekuńczo- wychowawcza, wzrosła świadomość prawidłowego funkcjonowania rodziny, 

poprawiły się relacje rodzin pomiędzy poszczególnymi członkami. Zaobserwowano zmiany w odczuciu 

rodzin objętych opieką asystenta polegająca na zmniejszeniu uczucia osamotnienia, bezsilności wobec 

odrzucenia społecznego. Zwiększyło się zaufanie do instytucji pomocowych.       

 

Ad. 9. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych za rok 2021 oraz Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Narkomanii za rok 2021. 

 

Pani Anna Zaleszczyk – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej poinformowała, że w ramach 

gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych prowadzony był punkt 

konsultacyjny- Informacyjny dla osób uzależnionych od alkoholu i ich rodzin. W punkcie przyjmował 

terapeuta uzależnień, prawnik, pracownik socjalny. Prowadzona również była grupa wsparcia dla osób 

uzależnionych i współuzależnionych, finansowana była działalność grupy wsparcia dziennego w formie 

Świetlicy Środowiskowej z elementami socjoterapii. Do placówki uczęszczają dzieci od 6 do 13 lat. 

Rozpowszechniano wśród rodziców ulotki, broszury z informacjami o konsekwencji zażywania 

alkoholu. Komisja Alkoholowa również rozpatruje wnioski na sprzedaż napojów alkoholowych.  W 2021 

roku pozytywnie Komisja zaopiniowała 7 wniosków na sprzedaż napojów alkoholowych.     

 

Ad. 10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2023. 

 

Pani Anna Zaleszczyk – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej poinformowała, że Program 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii był 

uchwalony  w grudniu 2020 roku, ale ze względu na zmianę ustawy o zdrowiu publicznym oraz 

niektórych ustaw zapisy ustawy wskazują, ze zadania związane przeciwdziałaniu z uzależnieniem 
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behawioralnym powinny stanowić element gminnych lub wojewódzkich programów profilaktyki  

i rozwiazywania problemów alkoholowych i przeciwdziałania narkomani. Zgodnie z przekazanymi przez 

Krajowe Centrum Przeciwdziałania Uzależnieniom informacjami samorządy gminne są zobowiązane, 

nie później niż do 31 marca 2022 r., przyjąć nowe, wspólne, gminne programy profilaktyki  

i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania narkomani.  

 W związku z powyższym zasadne jest podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia nowego programu 

profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania narkomanii.       

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia Gminnego 

Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 

lata 2022-2023. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących 

przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). 

Uchwała Nr XXXVIII.310.2022. 

 

Ad. 11. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów obowiązujących na drugim etapie 

postępowania rekrutacyjnego w roku szkolnym 2022/2023 do publicznych przedszkoli  

i oddziałów przedszkolnych w publicznych szkołach podstawowych, dla których organem 

prowadzącym jest Gmina Kowala, określenia liczby punktów za każde z tych kryteriów  

i dokumentów niezbędnych do ich potwierdzenia. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że uchwała określa kryteria obowiązujące na drugim etapie 

postępowania rekrutacyjnego w roku szkolnym 2022/2023 do publicznych przedszkoli i oddziałów 

przedszkolnych w publicznych szkołach podstawowych dla których organem prowadzącym jest Gmina 

Kowala, liczbę punktów za każde z tych kryteriów i dokumentów niezbędnych do ich potwierdzenia. 

Projekt tej uchwały jest podejmowany rokrocznie. Pan Wójt przedstawił tabele z kryteriami wraz  

z przypisaną im liczbą punktów.     

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie określenia kryteriów 

obowiązujących na drugim etapie postępowania rekrutacyjnego w roku szkolnym 2022/2023 do 

publicznych przedszkoli i oddziałów przedszkolnych w publicznych szkołach podstawowych, dla 

których organem prowadzącym jest Gmina Kowala, określenia liczby punktów za każde z tych kryteriów 

i dokumentów niezbędnych do ich potwierdzenia. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan 

Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.311.2022. 

 

Ad. 12. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów rekrutacji liczby punktów za poszczególne 

kryteria w postępowaniu rekrutacyjnym w roku szkolnym 2022/2023 do klas pierwszych publicznych 

szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Kowala, dla kandydatów zamieszkałych poza 

obwodem wybranej publicznej szkoły. 
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest to podobna uchwała do poprzedniej, która określa kryteria 

rekrutacji i liczbę punktów w postepowaniu rekrutacyjnym w roku szkolnym 2022/2023 do klas 

pierwszych publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Kowala, dla kandydatów 

zamieszkałych poza obwodem wybranej szkoły publicznej szkoły podstawowej. Przedstawione są 

podobne zasady naboru. W tabeli w punkcie 2 jest napisane – wielodzietność w rodzinie kandydata 

(nie mniej niż 5 osób), czyli minimum dwoje rodziców i 3 dzieci. Ten projekt uchwały jest podobny do 

uchwał, które obowiązywały w poprzednich latach.  

Radna Agata Kicior uważa, że w tabeli powinno być wyszczególnione, że 2+3 czyli dwoje rodziców  

i trójka dzieci. Należy pamiętać, że może być taka sytuacja, gdzie jedno z rodziców nie żyje, więc te pięć 

osób rozkłada się na jedna dorosłą osobę i czwórka dzieci.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że być może Radna Kicior ma rację, ale należy przyjąć ten projekt  

w takiej formie jaki zastał napisany i zaakceptowany przez mecenasa. Do tej pory nie było problemów 

z tym zapisem, jeśli taki sygnał się pojawi to w przyszłości Rad Gminy będzie się nad tym zastanawiać.  

Radna Barbara Kołodziejczyk zauważyła, że ta uchwałą dotyczy dzieci którzy zamieszkują poza 

obwodem danej szkoły. Dzieci należące do danego obwodu jak najbardziej do szkoły się dostaną. Radna 

zaproponowała, że jeśli coś już zmienić w punkcie 2 to, że minimum 3 dzieci.   

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie określenia kryteriów 

rekrutacji liczby punktów za poszczególne kryteria w postępowaniu rekrutacyjnym w roku szkolnym 

2022/2023 do klas pierwszych publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Kowala, 

dla kandydatów zamieszkałych poza obwodem wybranej publicznej szkoły. Rada Gminy głosowała: 11 

głosów za, 0– głosów przeciw, 1 – głos wstrzymujący przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz 

Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.312.2022. 

 

Ad. 13. Podjęcie uchwały w sprawie wystąpienia z wnioskiem do Ministra Spraw Wewnętrznych 

i Administracji za pośrednictwem Wojewody Mazowieckiego z wnioskiem w sprawie zamiany 

rodzaju ,,część wsi Kowala-Stępocina” w miejscowościach Kowalówka i Kowala-Kolonia na rodzaj  

,,wieś”. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt  uchwały wyraża wystąpienie do Ministra Spraw 

Wewnętrznych i administracji za pośrednictwem Wojewody Mazowieckiego z wnioskiem w sprawie 

zmiany rodzaju „części wsi Kowala-Stępocina: w miejscowości Kowala-Kolonia i w miejscowości 

Kowalówka na rodzaj: „wieś”. Urzędowa nazwa jest ustalana, zmieniana lub znoszona na wniosek Rady 

Gminy, na której obszarze jest położona miejscowość. Na podstawie tej ustawy Rada Gminy 

przedstawia wniosek ministrowi właściwemu do spraw administracji publicznej za pośrednictwem 

wojewody. Podstawą (bazą) do zmiany nazw i określeń rodzajów miejscowości jest obwieszczenie 

Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji z dnia 17 października 2019 r., w sprawie wykazu nazw 

miejscowości i ich części, widnieje: 
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-Nazwa miejscowości: Kowala-Kolonia, rodzaj; części wsi Kowala-Stępocina, powiat: radomski, 

województwo: mazowieckie, kod. Teryt. 0627087. 

- Nazwa miejscowości: Kowalówka, rodzaj: część wsi Kowala-Stępocina, powiat: radomski 

województwo: mazowieckie, kod. Teryt. 0627093. 

Rodzaj część wsi Kowala-Stępocina nie jest stosowany przy miejscowościach Kowala-Kolonia  

i Kowalówka. Nie występuje w zakresie czynności meldunkowych ani w zakresie ewidencji gruntów. 

Nie jest używany w obrocie prawnym ani potocznie w terenie. Należy pamiętać, że proponowana 

zmiana nie spowoduje kosztów finansowych dla mieszkańców i samorządów.         

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wystąpienia  

z wnioskiem do Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji za pośrednictwem Wojewody 

Mazowieckiego z wnioskiem w sprawie zamiany rodzaju ,,część wsi Kowala-Stępocina”  

w miejscowościach Kowalówka i Kowala-Kolonia na rodzaj  ,,wieś”. Rada Gminy głosowała: 13 głosów 

za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz 

Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.313.2022. 

 

Ad. 14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o świadczenie usług  

w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze użyteczności publicznej. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały zakłada zawarcie umowy o świadczenie usług w 

zakresie publicznego transportu zbiorowego na linii, o której dofinansowanie ze środków Funduszu 

Rozwoju przewozów autobusowych o charakterze użyteczności publicznych występuje organizator 

wymaga uzyskania zgody organu stanowiącego właściwego organizatora. Jak już było omawiane wiele 

razy na Komisjach czy na Sesjach. Mamy obecnie na terenie Gminy Kowala trzy trasy autobusowe: 

-Ruda Mała-Kowala-Stępocina- Kowala-Kolonia- Augustów-Kosów. 

-Bukowiec- Józefów- Bardzice- Huta Mazowszańska- Trablice. 

-Bukowiec- Parznice- Kowala-Stępocina- Rożki- Ludwinów- Trablice. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poprosiła, żeby zmodyfikować linie nr 2, tak aby autobus dojeżdżał do 

Budki Skaryszewskie, Kolonii-Gębarzów, Mazowszany, Trablice. Aby inne miejscowości włączyć do 

transportu publicznego.  

Radna Jolanta Pszczoła poinformowała, że ma sygnały od mieszkańców, że na linii Kowala-Kolonia - 

Wierzbica zlikwidować oznakowanie „S” jako autobus szkolny, ponieważ ten autobus w okresie ferii  

i wakacji nie kursuje. Pan Prezes PKS poinformował, że tylko może na wniosek Wójta to zmienić. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jak najbardziej porozmawia o tym z Prezesem PKS-u.  

Radna Krystyna Grzyb poinformował, że pokrywają się godziny autobusów na linii Radom- Bukowiec. 

Radna zapytała czy nie można  tego zmienić.  
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że należy ten temat na spokojnie usiąść i przedyskutować. A później 

przedstawić propozycje panu Prezesowi PKS-u.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

zawarcie umowy o świadczenie usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze 

użyteczności publicznej. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny 

Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.314.2022. 

  

Ad. 15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w formie bezprzetargowej, 

nieruchomości niezabudowanej położonej w obrębie Kosów Większy. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że przedmiotem niniejszej uchwały jest wyrażenie zgody na zbycie 

w drodze bezprzetargowej nieruchomości niezabudowanej położonej w obrębie Kosów Większy, 

oznaczonej w ewidencji gruntów nr 1024/3 o pow. 0,0269 ha. – na poprawę warunków 

zagospodarowania nieruchomości przyległej oznaczonej w ewidencji gruntów nr 1083/4.  Właściciel 

nieruchomości położonej w miejscowości Kosów wystąpił z pismem do Wójta Gminy Kowala o sprzedaż 

gruntu przylegającego do jego nieruchomości i zajętego częściowo pod groblę stawową będąca jego 

własnością.  

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że   wyraziła pozytywna opinie 

na temat sprzedaży ww. nieruchomości.   

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

sprzedaż w formie bezprzetargowej, nieruchomości niezabudowanej położonej w obrębie Kosów 

Większy. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 

Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała 

Nr XXXVIII.315.2022. 

 

Ad. 16. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części wsi Błonie. 

 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że przystępuje się do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części wsi gdzie jeszcze ten plan nie był zrealizowany. Ze względu 

na skomplikowanie sytuacji prawnych mieszkańcy nie mogą występować o warunki zabudowy, ze 

względu na brak dróg, czy bliskość lasu. Gmina Kowala przystąpiła do sporządzenia pięciu części 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego: Błonie, Kończyce- Kolonia, Kotarwice, 

Młodocin Mniejszy, Parznice, Romanów, Maliszów. Wszystkie podejmowane dziś uchwały są podobne 

do siebie tylko dotyczą innych sołectw. Na obszarach Błonia i Kończyc-Kolonii są problemy z lasami, 
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przez co mieszkańcy nie mogą uzyskać pozwolenia na budowę, aby gmina Kowala mogła się dalej 

rozwijać niezbędne jest to, aby podjąć tą uchwałę. Miejscowość Kotarwice ma już częściowy plan 

zagospodarowania, ale są inne problemy związane z pozwoleniami np. co do rozbudowy zakładu 

przemysłowego. W Młodocinie Mniejszym również mieszkańcy nie mogą uzyskać pozwolenia na 

budowę. Odnośnie przyjęcia uchwały w miejscowościach Parznice, Romanów, Maliszów jest podobnie 

jak w miejscowości Kotarwice. Rozbudowę zakładu przemysłowego blokują tereny które były 

zablokowane pod S-12. Kierownik Piotr Markiewicz poprosił Radę Gminy o podjęcie proponowanych  

5 uchwał.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Błonie. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych 

(Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.316.2022. 

 

Ad. 17. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części wsi Kończyce-Kolonia. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały został omówiony w punkcie 16 przez Kierownika 

Piotra Markiewicza. 

Brak pytań.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Kończyce-Kolonia. 

Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących. Uchwała Nr 

XXXVIII.317.2022. 

 

Ad. 18. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części wsi Kotarwice. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały został omówiony w punkcie 16 przez Kierownika 

Piotra Markiewicza.  

Brak pytań. 

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Kotarwice. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych 

(Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.318.2022. 
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Ad. 19. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części wsi Młodocin Mniejszy. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały został omówiony w punkcie 16 przez Kierownika 

Piotra Markiewicza.  

Brak pytań. 

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Młodocin Mniejszy. 

Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych 

nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr 

XXXVIII.319.2022. 

 

Ad. 20. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części wsi Parznice, Romanów, Maliszów. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały został omówiony w punkcie 16 przez Kierownika 

Piotra Markiewicza. 

Brak pytań.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Parznice, Romanów, 

Maliszów. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 

Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała 

Nr XXXVIII.320.2022. 

 

Ad. 21. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Huta Mazowszańska, Mazowszany, 

Kotarwice. 

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że projekt uchwały był omawiany w pkt. 16. Gmina musi pewne 

rzeczy zmieniać i realizować.  

Brak pytań. 

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Huta Mazowszańska, 

Mazowszany, Kotarwice. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących. Uchwała Nr XXXVIII.321.2022. 
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Ad. 22. Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części 

wsi Huta Mazowszańska, Mazowszany, Kotarwice – część B. 

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że jeśli projekt uchwały zostanie przyjęty to zostanie uwolniony 

teren, który był blokowany pod trasę S-12. Dotyczy sporu z właścicielami działek w miejscowości 

Mazowszany.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części wsi Huta Mazowszańska, Mazowszany, Kotarwice – część B. 

Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych 

nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr 

XXXVIII.322.2022. 

 

Ad. 23. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 1080/54 położona w miejscowości 

Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że projekt uchwały zakłada wyrażenie zgody na ustanowienie 

służebności przesyłu dla budowy urządzeń elektroenergetycznych tj. linii kablowej niskiego napięcia  

o długości 16 metrów, pas służebności o szerokości 1 metr, tj. o powierzchni pasa służebności 16 m² 

na nieruchomości stanowiącej własność Gminy Kowala, oznaczonej w ewidencji gruntów nr 1080/54  

o pow. 0,2883 ha. A dokładnie chodzi o wyrażenie zgody na doprowadzenie energii do budynków 

mieszkalnych, a linia przechodzi przez pas drogowy gminy Kowala.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 

1080/54 położona w miejscowości Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja 

S.A. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 

Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała 

Nr XXXVIII.323.2022. 

 

Ad. 24. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działki nr: 1080/42, 1080/54 i 1080/89 

położone w miejscowości Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że projekt uchwały wyraża zgodę na ustanowienie służebności 

przesyłu dla budowy urządzeń elektroenergetycznych na nieruchomości położonej w miejscowości 
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Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala. na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako 

działki nr: 1080/42, 1080/54 i 1080/89. Chodzi o doprowadzenie prądu do prywatnej nieruchomości.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działki nr: 

1080/42, 1080/54 i 1080/89 położone w miejscowości Kosów, obręb Kosów Większy, gm. Kowala na 

rzecz PGE Dystrybucja S.A. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny 

Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.324.2022. 

 

Ad. 25. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 554 położona w obrębie Huta 

Mazowszańska, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że projekt uchwały zakłada wyrażenia zgody na ustanowienie 

służebności przesyłu dla budowy urządzeń elektroenergetycznych tj. linii kablowej niskiego napięcia  

o długości 5 metrów, pas służebności o szerokości 1 metr, tj. o powierzchni pasa służebności 5 m ² na 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Kowala oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 

554 położona w obrębie Huta Mazowszańska. Chodzi o doprowadzenie prądu do prywatnej 

nieruchomości.    

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 

554 położona w obrębie Huta Mazowszańska, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych 

(Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.325.2022. 

 

Ad. 26. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 256 położona w miejscowości 

Mazowszany, obręb Mazowszany, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że projekt uchwały zakłada wyrażenie zgody na ustanowienie 

służebności przesyłu dla budowy urządzeń elektroenergetycznych tj. linii kablowej niskiego napięcia  

o długości 3 metrów, pas służebności o szerokości 1 metr, tj. o powierzchni pasa służebności 3 m ² na 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Kowala oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 

256 położona w obrębie Mazowszany. Chodzi o doprowadzenie prądu do prywatnej nieruchomości.    
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Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 

256 położona w miejscowości Mazowszany, obręb Mazowszany, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja 

S.A. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 

Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała 

Nr XXXVIII.326.2022. 

  

Ad. 27. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy 

nieruchomości z dotychczasowym dzierżawcą na czas oznaczony do 3 lat.  

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że projekt uchwały zakłada wyrażenie zgody na zawarcie kolejnej 

umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w miejscowości Kowala-Stępocina, ul. M. 

Walewskiej 7, działka nr ewid. 2035/6 obręb Kowala, o powierzchni 28 m², dotychczasowemu 

dzierżawcy, na czas oznaczony do 3 lat. Wniosek był przedstawiony na Komisji Budżetowej, która 

wydała pozytywna opinię.   

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

zawarcie kolejnej umowy dzierżawy nieruchomości z dotychczasowym dzierżawcą na czas oznaczony 

do 3 lat. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 

Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała 

Nr XXXVIII.327.2022. 

 

Ad. 28. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Kowala na 

lata 2021-2024 z perspektywą do roku 2028” 

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że Program Ochrony Środowiska dla Gminy Kowala został 

opracowany na podstawie art. 17 ustawy z dnia 27 kwietnia 2001 r., Prawo Ochrony Środowiska. Organ 

wykonawczy województwa Powiatu i Gminy w celu realizacji polityki ochrony środowiska sporządza 

odpowiednio wojewódzkie, powiatowe i gminne programy. Program Ochrony Środowiska jest 

podstawowym dokumentem koordynującym działania na rzecz środowiska na terenie Gminy Kowala, 

zawiera cele i zadania które powinna realizować gmina jak i inne podmioty w celu ochrony środowiska 

w jej granicach administracyjnych. Dokument ten został opracowany zgodnie z najnowszymi 

wytycznymi Ministerstwa klimatu jak i również pozytywnym zaopiniowaniu Regionalnej Izby Ochrony 

Środowiska w Warszawie oraz WIOŚ w Radomiu, program również został pozytywnie zaopiniowany 

przez Zarząd powiatu radomskiego. Na terenie naszej gminy są prowadzone termomodernizacje 

budynków użyteczności publicznej, dla mieszkańców jest prowadzony Program Czyste Powietrze.  
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Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia „Programu 

Ochrony Środowiska dla Gminy Kowala na lata 2021-2024 z perspektywą do roku 2028”. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych 

(Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.328.2022. 

 

Ad. 29. Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu w piątki i soboty 

przez rolników i ich domowników oraz określenia zasad prowadzenia handlu w piątki i soboty przez 

rolników i ich domowników na wyznaczonym miejscu.  

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że na podstawie art. 3 i art. 5 ustawy z dnia 29 października 2021 

r., o ułatwieniach w prowadzeniu handlu w piątki i w soboty przez rolników i ich domowników nakłada 

na gminy wyznaczenie miejsc, gdzie w wspomnianym przedmiocie podmioty będą mogły sprzedawać 

wytworzone w swoim gospodarstwie rolnym produkty. Projekt niniejszej uchwały został 

przedstawiony na Komisji Rolnictwa w dniu 1.01.2022 r. Komisja po przeprowadzeniu głosowania 

jednogłośnie uznała, że działki nr 2538/24 oraz nr 2538/26, będą najlepszym miejscem do prowadzenia 

handlu w piątek oraz w sobotę przez rolników oraz ich domowników. Ustawodawca dodatkowo 

wskazał, że Rada Gminy wyznaczając działkę bierze pod uwagę dogodną lokalizacje, blisko centrum, 

wobec czego wyznaczone miejsce przez Komisje Rolnictwa spełnia wszystkie wymagania. Pan Wójt 

skorygował jeden błąd, który jest w uchwale – należy wykreślić w § 2 przy załączniku (nr 1).   

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyznaczenia miejsca 

do prowadzenia handlu w piątki i soboty przez rolników i ich domowników oraz określenia zasad 

prowadzenia handlu w piątki i soboty przez rolników i ich domowników na wyznaczonym miejscu. Rada 

Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych 

nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr 

XXXVIII.329.2022. 

 

Ad. 30. Podjęcie uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli 

nieruchomości za usługi w zakresie odbierania odpadów komunalnych oraz opróżniania zbiorników 

bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych. 

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że zgodnie z ustawą o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, 

która określa w drodze uchwały górne stawki opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości,  za 

usługi odbioru odpadów komunalnych oraz opróżniania i odbioru nieczystości ciekłych. Uchwała 

dotyczy właścicieli nieruchomości niezamieszkałych (sklepów, firm i innych podmiotów prowadzących 

działalność gospodarczą), którzy nie są objęci gminnym systemem odbioru odpadów komunalnych 

oraz właścicieli nieruchomości, którzy nie opróżniają zbiorników bezodpływowych.  
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Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że na ostatniej Komisji 

Budżetowej zaopiniowany został projekt uchwały oraz zostały ustalone stawki. W pkt. 1 wysokość 

stawki za opłaty komunalne, które nie są zbierane w sposób selektywny jest to wysokość 40 zł brutto 

za m³, w pkt. 2 odpady komunalne, które są zbierane i odbierane w sposób selektywny stawka wynosi 

20 zł brutto za m ³, nieczystości ciekłe, które będą musiały być odbierane ze zbiorników 

bezodpływowych stawka wynosi 35 zł brutto za 1 m³.     

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie określenia górnych 

stawek opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości za usługi w zakresie odbierania odpadów 

komunalnych oraz opróżniania zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych. Rada 

Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych 

nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr 

XXXVIII.330.2022. 

 

Ad. 31. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania 

ścieków obowiązującego na terenie Gminy Kowala. 

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że na grudniowej sesji Rady Gminy był przedstawiony projekt 

uchwały Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków obowiązującego na terenie Gminy 

Kowala. Po przyjęciu projektu uchwały przez Radę uchwała z regulaminem została przesłana do 

zaopiniowania przez Państwowe Gospodarstwo Wody Polskie. W styczniu gmina otrzymała 

postanowienie, że regulamin został zaopiniowany pozytywnie. Projekt uchwały oraz regulamin zostały 

omówione na poprzedniej sesji przez Kierownika Mirosława Furczyńskiego.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie uchwalenia 

Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków obowiązującego na terenie Gminy Kowala. 

Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych 

nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr 

XXXVIII.331.2022. 

  

Ad. 32. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla członków 

Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Kowala, za udział w działaniu ratowniczym, akcji 

ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu pożarniczym. 

 

Wójt Dariusz  Bulski poinformował, że projekt uchwały ustala ekwiwalent dla członków Ochotniczych 

Straży Pożarnych z terenu Gminy Kowala, którzy uczestniczyli w działaniu ratowniczym, akcji 

ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu w następującej wysokości: 
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- do tej pory było 16 zł, a będzie 20 zł za każdą rozpoczęta godzinę udziału w działaniu ratowniczym lub 

akcji ratowniczej liczoną od zgłoszenia wyjazdu z jednostki ochotniczej straży pożarnej.  

- do tej pory było 6 zł, a będzie 8 zł za każdą rozpoczęta godzinę udziału w szkoleniu lub ćwiczeniu od 

zgłoszenia wyjazdu z jednostki ochotniczej straży pożarnej. 

Pan Wójt poinformował, że zmieniła się ustawa pod kątem ochotniczych straży pożarnych, przez co na 

gminy został nałożony obowiązek, aby zwiększyć ekwiwalent pieniężny. Na terenie naszej gminy mamy 

cztery jednostki Straży Pożarnej, dwie z nich są w systemie ratowniczo-gaśniczym (Ruda Mała i Kowala). 

Radny Jarosław Słomka zaproponował zmianę stawek. Za każdą rozpoczęta godzinę udziału  

w szkoleniach zostawić starą stawkę 6 zł, a 2 zł dołożyć do stawki za rozpoczętą akcje 22 zł. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wszystkie stawki były ustalane z Komendantem i sam nie chciałby 

decydować o zmianie stawki. 

Sołtys Dariusz Bielecki potwierdza, że zebrania OSP były zorganizowanie niestety stawka na tych 

spotkaniach nie była ustalona. Jak już Pan Wójt wspomniał stawkę ustalił z dwoma strażakami,  

a w naszej gminie jest cztery jednostki. Praca strażaka jest bardzo odpowiedzialnym zadaniem. Często 

strażacy poświęcają swój cenny czas przy akcjach jak i przy dbaniu o sprzęt powierzony przez gminę. 

Sołtys jest skłonny przychylić się do wniosku Radnego Słomki ponieważ są osoby, które kończą 

szkolenia biorą pieniądze i nie są praktycznie widziani przy akcjach ratowniczych. Należy docenić tych 

strażaków, którzy są za każdym razem na akcji. Niech nowi strażacy dadzą cos od siebie, a kurs niech 

ukończą po starej stawce 6 zł.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że na dzisiejszej sesji już nic nie będzie zmieniane, pozostaną takie 

stawki jakie zostały ustalone z Komendantem oraz Prezesem OSP. Pan Wójt poprosił o przyjęcie tych 

stawek na dzisiejszej sesji, a na najbliższym zarządzie zostanie poruszony temat nowych stawek.  

Sołtys Dariusz Bielecki przedstawił stawki jakie obowiązują w gminach ościennych.        

Radny Jarosław Słomka złożył wniosek formalny w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu 22 zł za 

każdą rozpoczęta godzinę udziału w działaniu ratowniczym lub akcji ratowniczej liczoną od zgłoszenia 

wyjazdu z jednostki ochotniczej straży pożarnej oraz 6 zł za każdą rozpoczęta godzinę udziału  

w szkoleniu lub ćwiczeniu od zgłoszenia wyjazdu z jednostki ochotniczej straży pożarnej.    

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski przegłosował złożony wniosek formalny Radnego Jarosława 

Słomki w sprawie . Rada Gminy głosowała: 5 głosów za, 5– głosów przeciw, 2 – głosy wstrzymujące 

przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak).   

Radny Paweł Lis uważa, że stawki powinny być ustalone z wszystkimi czterema jednostkami OSP, także 

tematu należy nie zamykać i jak najbardziej wrócić do niego na innej sesji.   

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że głosowała przeciw zmianie stawki ponieważ Pan Wójt 

poprosił o przegłosowanie tej uchwały w takiej formie jak jest przygotowana, stawki zostaną 

podniesione i na pewno Radni nie są przeciwko podwyżce.  
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Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska również nie jest przeciw podwyżce ponieważ docenia pracę 

strażaków i ich zaangażowanie. Radna uważa, że nie wszyscy Radni są konsekwentni, jeśli trzeba było 

podnieść stawkę za podatki to byli przeciw, a teraz jak podnosimy stawkę dla OSP to są za. Radni 

powinni być konsekwentni w tym co robią.   

Wójt Dariusz Bulski uważa, że 20 zł może i nie jest za dużo, ale na podstawowy wyjazd czy pranie  

w zupełności wystarczy. Przecież to jest ochotnicza straż pożarna i druhowie maja inne źródła dochodu. 

Należy również pamiętać, że gmina musi również zabezpieczać jednostkę w nowy sprzęt. Dlatego Radni 

powinni się zastanowić jak można wspomóc budżet gminy. Łatwo się wydaje pieniądze trudniej jest 

rękę podnieść za podniesieniem podatków.             

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie ustalenia wysokości 

ekwiwalentu pieniężnego dla członków Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Kowala, za 

udział w działaniu ratowniczym, akcji ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu pożarniczym. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych 

(Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.332.2022. 

 

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski zarządził przerwę.   

 

Ad. 33. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Fundacji im. Nikoli Tesli. 

 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że 21 grudnia 

2021 r., wpłynęła petycja do Urzędu Gminy. W dniu 17 stycznia została zwołana Komisja Skarg na której 

rozpatrywano daną petycje, po przeanalizowaniu tej petycji Komisja uznała, że jest ona bezzasadna. 

Radna odczytała opinie prawną Mecenasa dotyczącą szczepionek, maseczek ochronnych. 

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie rozpatrzenia petycji 

Fundacji im. Nikoli Tesli. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny 

Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.333.2022. 

 

Ad. 34. Przedstawienie sprawozdań z prac komisji stałych Rady Gminy Kowala za 2021 rok oraz pracy 

Rady Gminy Kowala za 2021 rok. 

 

 Przewodniczący Tomasz Odzimek odczytał sprawozdanie z pracy Komisji Rewizyjnej za 2021 r.  

 Przewodniczący Krzysztof Farbiś odczytał sprawozdanie z prac Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, 

Turystyki i Promocji za 2021 r. 

 Przewodniczący Dariusz Parszewski odczytał sprawozdanie z prac Komisji Budżetowej za 2021 r.  
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 Przewodnicząca Agnieszka Rola odczytała sprawozdanie z prac Komisji Rolnictwa, Ochrony 

Środowiska, Porządku Publicznego i Bezpieczeństwa i Ochrony Ludności za 2021 r.  

 Przewodnicząca Barbara Kołodziejczyk odczytała sprawozdanie z prac Komisji Skarg, Wniosków 

i Petycji za 2021 r. 

 Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski odczytał w imieniu Przewodniczącego Dariusza Chruślaka 

sprawozdanie z pracy Rady Gminy za rok 2021. 

 

Ad. 35. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy Kowala na rok 2022. 

 

Brak dyskusji. 

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia planu pracy 

Rady Gminy Kowala na rok 2022 . Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, Radny 

Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.334.2022. 

 

Ad. 36. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planów pracy Komisji Rady Gminy Kowala na rok 2022. 

 

Brak dyskusji.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia planów 

pracy Komisji Rady Gminy Kowala na rok 2022. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan 

Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.335.2022. 

 

Ad. 37. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Radomskiemu  

w 2022 roku. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że pierwsza uchwała dotyczy wyrażenia zgody na udzielenie 

pomocy finansowej Powiatowi Radomskiemu w postaci dotacji celowej w wysokości 500 000 zł na 

realizacje zadania pn. „ Rozbudowa drogi nr 3539W” Radom -Gębarzów- Polany, gmina Kowala, 

Skaryszew, Wierzbica. Pomoc zostanie udzielona ze środków z budżetu na 2022 rok. Temat był 

wcześniej omawiany przez Pana Starostę Radomskiego na dzisiejszej sesji.      

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej Powiatowi Radomskiemu w 2022 roku. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan 

Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.336.2022.  
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Ad. 38. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Radomskiemu  

w 2022 roku. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest to drugi projekt uchwały, który mówi o pomocy finansowej 

Powiatowi Radomskiemu  w postaci dotacji celowej w wysokości 100 000 zł na realizacje zadania pn. 

„Rozbudowa drogi powiatowej nr 3564W Radom-Augustów-Kowala-Parznice w celu poprawy 

bezpieczeństwa ruchu drogowego na 4 przejściach dla pieszych w m. Kowala”. Inwestycja również była 

omawiana przez Pana Starostę Radomskiego na początku sesji.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że 100 000 zł które gmina teraz przekazuje 

jest przeznaczone na budowę ronda, a budowa parkingu za posterunkiem policji to jest dodatkowe 

zadanie, na które gmina przeznaczy dodatkowe środki.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że tak. Żadnej umowy na budowę zatoczki przy drodze powiatowej 

nie podpisze ponieważ nie jest to w jego gestii. To Rada decyduje na co przeznacza dotacje.       

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej Powiatowi Radomskiemu w 2022 roku. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan 

Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.337.2022. 

 

Ad. 39. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Uchwale Budżetowej Gminy Kowala na 2022 rok. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zmiany budżetowe zwiększają plan dochodów o kwotę 

1 044 966,60 zł co wynika z: 

- wprowadzenia dotacji ze środków Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko 2014-2020  

w ramach działania 2.2 Gospodarka odpadami komunalnymi oś priorytetowa II Ochrona Środowiska  

z tytułu refundacji wydatków poniesionych w roku 2021 na realizację zadania majątkowego pn. 

Budowa Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych w Kosowie i na terenie Gminy Wierzbica, 

realizowanego w partnerstwie z gminą Wierzbica w kwocie 657 276,60 zł. 

- wprowadzenia środków z Programu Operacyjnego Polska Cyfrowa na lata 2014-2020 Osi 

Priorytetowej V Rozwój cyfrowy JST oraz wzmocnienie cyfrowej odporności na zagrożenia REACT-Eu 

działania 5.1. Rozwój cyfrowy JST oraz wzmocnienie cyfrowej odporności na zagrożenia 

przeznaczonych na realizację projektu Cyfrowa Gmina w kwocie 368 190,00 zł. 

- wprowadzenia środków z Programu Operacyjnego Polska Cyfrowa na lata 2014-2020 Osi 

Priorytetowej V Rozwój Cyfrowy JST oraz wzmocnienie cyfrowej odporności na zagrożenia REACT-Eu 

działania 5.1. Rozwój cyfrowy JST oraz wzmocnienie cyfrowej odporności na zagrożenia 

przeznaczonych na realizację projektu grantowego „Wsparcie dzieci z rodzin pegeerowskich w rozwoju 

cyfrowym – Granty PPRG” w kwocie 19 500,00 zł.  
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Zwiększenie planu wydatków o kwotę 4 907 270,31 zł wynika z: 

- zwiększenia planu wydatków majątkowych o kwotę 2 138 754,31 zł; 

- zwiększenia planu wydatków bieżących o kwotę 2 768 516,00 zł. 

Wprowadzone zostały nowe zadania inwestycyjne oraz zwiększono plan wydatków na zadaniach 

wieloletnich, których realizacja kontynuowana jest w roku bieżącym, w celu zapewnienia dalszej 

realizacji. 

Wydatki bieżące zwiększono przede wszystkim w zakresie remontów i bieżącego utrzymania dróg 

gminnych oraz zapewnienia bieżącej realizacji budżetu.  

W wyniku wprowadzonych zmian planowany decyfit wynosi 4 862 303,71 zł jest sfinansowany 

przychodami pochodzącymi z tytułu emisji obligacji w kwocie  1 000 000,00 zł, wolnych środków  

w kwocie 2 000 000,00 zł, nadwyżki budżetowej z lat ubiegłych w kwocie 1 862 303,71 zł. 

Zmianie ulegają planowane przychody budżetu i wynoszą 5 862 303,71 zł, z tytułu emisji obligacji  

w kwocie 2 000 000,00 zł, wolnych środków w kwocie 2 000 000,00 zł, nadwyżki budżetowej z lat 

ubiegłych w kwocie 1 862 303,71 zł. Planowane rozchody budżetu nie ulegają zmianie.   

Wójt Dariusz Bulski omówił planowane inwestycje na terenie Gminy Kowala wpisane w tabelach. 

Radna Agata Kicior zapytała o remont dachu na spichlerzu w Kosowie oraz wymiany pieca w świetlicy 

w Kosowie.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że już jest przygotowany kosztorys i dokumentacja na wymianę 

pokrycia dachowego. Pod kątem pieca na razie środki finansowe urzędu nie pozwalają na jego 

wymianę.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmian w Uchwale 

Budżetowej Gminy Kowala na 2022 rok. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, 

Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.338.2022. 

 

Ad. 40. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2025. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w WPF nie ma istotnych zmian jest wszystko połączone  

z Uchwałą Budżetową.   

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2022-2025. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan Malmon, 

Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.339.2022. 

 

Ad. 41. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia w sprawie warunków współdziałania 

Gminy Kowala i Gminy Skaryszew w zakresie nadania wspólnego numeru drogom gminnym w m. 
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Trablice w Gminie Kowala i w m. Sołtyków w Gminie Skaryszew, powstałym w wyniku pozbawienia 

kategorii drogi powiatowej drogi nr 3535W Trablice-Sołtyków tworzącym jeden ciąg komunikacyjny. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały wyraża zgodę na zawarcie porozumienia 

pomiędzy Gminą Kowala i Gminą Skaryszew w sprawie warunków współdziałania Gminy Kowala  

i Gminy Skaryszew w zakresie nadania wspólnego numeru drogom gminnym w miejscowości Trablice 

gmina Kowala oraz w miejscowości Sołtyków gmina Skaryszew, powstałym w wyniku pozbawienia 

kategorii drogi powiatowej o nr 3535W Trablice-Sołtyków, tworzącym jeden ciąg komunikacyjny. 

Zgodnie z § 4 Rozporządzenia Ministra Infrastruktury z dnia 16 lutego 2005 r., w sprawie sposobu 

numeracji i ewidencji dróg publicznych, obiektów mostowych, tuneli, przepustów i promów oraz 

rejestru numerów nadanych drogom, obiektom mostowym i tunelom numery dróg powiatowych  

i gminnych powinny być niepowtarzalne na obszarze województwa i niezmienne w przypadku ciągu 

komunikacyjnego przekraczającego granice administracyjne powiatów i gmin. Zgodnie z art. 7 ustawy 

z 7 marca 1985 r. o drogach publicznych ustalenie przebiegu istniejących dróg gminnych następuje w 

drodze uchwały rady gminy. Drogi gminne powstałe w wyniku pozbawienia drogi kategorii powiatowej 

3535W, stanowią jeden ciąg komunikacyjny relacji Trablice-Sołtyków, wobec czego należy im nadać 

jeden, wspólny numer.  

Radny Paweł Lis zapytał czy chodzi o nadanie numeru ewidencyjnego drogi?, czy ta zmiana nie będzie 

miała nic wspólnego z nazewnictwem tej drogi, i zmianą numerów porządkowych budynków 

mieszkalnych? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że będzie nadany numer drogi wspólny dla dwóch gmin Kowali 

i Skaryszewa, a nadawanie nazwy ulicy to jest zupełnie cos innego.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zawarcia 

porozumienia w sprawie warunków współdziałania Gminy Kowala i Gminy Skaryszew w zakresie 

nadania wspólnego numeru drogom gminnym w m. Trablice w Gminie Kowala i w m. Sołtyków  

w Gminie Skaryszew, powstałym w wyniku pozbawienia kategorii drogi powiatowej drogi nr 3535W 

Trablice-Sołtyków tworzącym jeden ciąg komunikacyjny. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za,  

0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, 

Radny Jan Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.340.2022. 

        

Ad. 42. Podjęcie uchwały w sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych i ustalenia jej 

przebiegu. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w związku z koniecznością dostosowania przejazdów kolejowo- 

drogowych do wymogów Rozporządzenia Ministra Infrastruktury i Rozwoju z dnia 20 października 2015 

r., w sprawie warunków technicznych, jakim powinny odpowiadać skrzyżowania linii kolejowych oraz 
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bocznic kolejowych z drogami i ich usytuowanie, konieczne jest zaliczenie dróg wewnętrznych, w ciągu 

których znajdują się przejazdy kolejowe do kategorii dróg publicznych. Jedną z dróg objętych ww. 

obowiązkiem jest droga gminna wewnętrzna usytuowana w m. Trablice, biegnąca od drogi gminnej nr 

350601W do granicy Gminy Kowala z miastem Radom. Propozycja Wójta Gminy Kowala w sprawie 

zaliczenia ww. drogi w której ciągu znajduje się przejazd kolejowo-drogowy kat. C w km. 108,931 na 

linii nr 8 Warszawa Zachodnia-Kraków Główny do kategorii dróg gminnych została zaopiniowana 

pozytywnie przez Zarząd Powiatu Radomskiego w dniu 11 lutego 2022 roku – uchwałą nr 770/2022.        

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zaliczenia drogi do 

kategorii dróg gminnych i ustalenia jej przebiegu. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radny Jan 

Malmon, Radny Marcin Jakubiak). Uchwała Nr XXXVIII.341.2022. 

 

Ad. 43. Sprawy różne. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że był prowadzony nabór do Polskiego Ładu, który został 

przesunięty do 28 lutego. Urząd Gminy w Kowali złożył dokumenty: 

- do 5 milionów został złożony wniosek na dofinasowanie rozbudowa PSP w Mazowszanach (budowa 

przedszkola); 

- W ramach tej samej grupy do 5 milionów został złożony wniosek na termomodernizacje budynku PSP 

w Parznicach; 

- do 30 milionów został złożony wniosek na remonty i rozbudowy dróg gminnych (Młodocin Mniejszy 

Katy, Kończyce-Kolonia, Ludwinów, Mazowszany, Huta Mazowszańska); 

- w przedziale do 60 milionów została wpisana kanalizacja.  

 Pan Wójt poinformował, że jest jeszcze prowadzony drugi nabór, pod kątem gdzie wcześniej były PGR 

– na te nabory również została przygotowana dokumentacja. Jest próg do 2 milionów zostały wpisane 

drogi w Kosowie wewnętrzne (na tym terenie gdzie sprzedawane są działki gminne). 

- do 5 milionów został złożony wniosek na przebudowę stacji bieżącej w Dąbrówce Zabłotniej – Stacji 

Uzdatniania Wody, która wymaga remontu.  

Również przygotowywany jest wniosek na nabór do Marszałka na budowę kanalizacji w Trablicach.  

Prowadzone są nabory na sprzęt strażacki dla OSP, świetlice. Obecnie trwa nabór w LGD, aby świetlicę 

w Bardzicach dokończyć.  

Radny Paweł Lis zapytał o nabór z PROW-u czy wnioskujemy o konkretną kwotę, czy wnioskujemy o 

procent, który nam wyjdzie. 
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że kilka razy był w Departamencie Urzędu Marszałkowskiego, który 

to obsługuje i nikt do końca nam nie zagwarantuje na co możemy dostać dofinasowanie. Okaże się to 

dopiero, gdy zostanie ten nabór oficjalnie opublikowany.    

Radny Paweł Lis poinformował, że może powtórzy wypowiedź z Sesji grudniowej dotyczącej przetargu 

na kanalizację. Każdy z nas ma świadomość tego, że przetarg nie ogłosi się w dwa dni, tak samo w dwa 

dni się go nie rozstrzygnie. Jak Pan Wójt wspomniał na początku Sesji, musimy mieć zabezpieczenie 

finansowe, aby ogłosić przetarg. Radny się zastanawia na jakim etapie jest urząd z przygotowywaniem 

dokumentów przetargowych, czy one już są gotowe i wystarczy kliknąć i je opublikować? Jeśli nie jest 

przygotowany to również zajmie to jakiś czas. Podobnie z terminem składania ofert 3-4 tygodnie za 

zakładając, że nie będzie pytań i próśb o przesunięcie terminu, taka sytuacja na pewno przesunie 

wszystko  

w czasie. Radny uważa, że nie należy czekać z przetargiem do samego końca, aż będziemy mieli 

gwarancję dofinasowania. Z tego względu, że uzyskując gwarancje dofinasowania np. w maju i zanim 

zostanie rozstrzygnięty przetarg to minie kolejny czas (wrzesień, październik czy listopad). Mamy 

początek roku firmy budowlane jeszcze nie mają zapełnionych terminów, a jak wiemy im wcześniej 

ogłosimy przetarg tym oferty są korzystniejsze. Jak również zauważyliśmy inflacja rośnie i ceny na rynku 

budowlanym raczej nie będą spadały. To dofinasowanie 5 milionów złotych, przy tej inflacji 10 % to za 

rok będzie już pół miliona mniej. Radny zachęca, aby przygotować dokumenty projektowe i ogłosić 

przetarg, termin otwarcia ofert 30 dni, i dodatkowo te oferty mogą być ważne do 60 dni, daje mam to 

ok trzy miesiące, w ciągu których już mogą się jakieś nabory rozstrzygnąć. Można się również 

zastanowić nad wprowadzeniem warrantowości i wprowadzić etap I do tej kwoty, którą już mamy.  

Wariant II obejmujący pozostałą kwotę na kanalizacje. Radny podał przykład budowy hali sportowej w 

Młodocinie Mniejszym, że była to podobna sytuacja. Radny jeszcze raz zaapelował, aby nie czekać zbyt 

długo na ogłoszenie przetargu.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chciałby tą kanalizacje wykonać tak jak już wcześniej o niej 

wspominał. Ale do całej sytuacji również podchodzi realnie, nie zawsze wszystko się układa tak jak 

byśmy tego sami chcieli. Pan Wójt uważa, że ta inwestycja jest do zrealizowania w tej kadencji, chyba, 

że się wydarzy cos czego sami nie przewidzimy. Jeśli ktokolwiek zagwarantowałby nam, że dostaniemy 

dofinasowanie to przetarg można ogłosić w każdej chwili. Ale bez pieniędzy to i tak nam nic nie da 

ponieważ nie będziemy mogli podpisać żadnej umowy. A jak wiemy mamy do zrealizowania kilka 

inwestycji związanych z termomodernizacja budynków użyteczności publicznej, te obiekty musza być 

do końca grudnia zrobione. Dodatkowo jest rozpoczęta budowa strażnicy OSP w Kowali, w planach jest 

wykonanie drogi w ramach funduszu „Polski ład”. Pan Wójt uważa, że jeśli nie mamy 100 % pewności, 

że otrzymamy pozostałe dofinasowanie do kanalizacji, to najpierw należy się zająć tymi inwestycjami 

na które już to dofinasowanie otrzymaliśmy. Co do dalszych planów inwestycyjnych Pan Wójt zasięga 

opinii swoich pracowników, ponieważ sam nie może decydować o wszystkim.  
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Radny Paweł Lis poinformował, że odcina się absolutnie czyj to jest okręg wyborczy, ponieważ 

wykonanie kanalizacji w Trablicach – etap I jest kluczowy dla co najmniej połowy gminy, która będzie 

podłączana z tym ujściem w Godowie. Radny doskonale wie, że należy zachować zdrowy rozsądek  

i podchodzić do sprawy bez emocji, ale nie widzi wspólnych punktów wypowiedzi swojej z wypowiedzią 

Wójta. Radny przypomniał, że zaproponował, aby ogłosić przetarg wcześniej po to, że jak będzie 

decyzja o dofinasowaniu w maju/czerwcu to będzie można już z wykonawcą podpisywać umowę, a nie 

dopiero ogłaszać przetarg. A Pan Wójt mówi, że najpierw będzie nabór, decyzja o dofinasowaniu  

i dopiero ogłoszenie przetargu. Jeśli nawet w czerwcu nie będziemy mieli pozytywnej decyzji  

o dofinasowaniu, to zawsze przetarg można unieważnić i ogłosić go jeszcze raz. Radny uważa, że 

również należy się zastanowić nad przetargiem np. dwuetapowym. Pierwszy przetarg na etap-I,  

za 5 milionów złotych, a etap -II na pozostała kwotę. Należy szukać wspólnych celów i dążyć do ich 

realizacji. Doskonale wiemy, że ostateczna decyzja należy do Pana Wójta po wcześniejszych ustaleniach 

z pracownikami.  

Wójt Dariusz Bulski uważa, że należy robić te inwestycje które są najbardziej pilne. Radnego wypowiedz 

jest tylko pod kątem kanalizacji, oczywiście z punktu widzenia Radnego ma to sens. A nic Radny nie 

wspomina o innych inwestycjach na terenie naszej gminy. Nie da się wszystkiego na raz realizować 

urząd ma ograniczone moce przerobowe. Pan Wójt zaproponował zorganizowanie spotkania  

z kierownikami urzędu, którzy się kanalizacją zajmują, może na takim spotkaniu uda się komuś innemu 

Radnego przekonać, że tak się nie da wszystkiego zrealizować. A jeśli Radnemu uda się przekonać 

wszystkich, którzy się ta sprawą zajmują to również Radny tym sposobem przekona Wójta. 

Radny Paweł Lis poinformował, że nie ma problemu, aby wybrać na to spotkanie jakiś dogodny termin. 

Radny tylko sygnalizuje kwestie dot. kanalizacji, ale nie wie jak wygląda organizacja pracy w urzędzie 

gminy, ale powinniśmy oddzielać kwestie przygotowania inwestycji od jej realizacji. 

Sołtys wsi Romanów Robert Nowak doskonale rozumie Radnego ponieważ każdy z nas jest za, aby 

powstała kanalizacja na terenie naszej gminy. Sołtys uważa, że jeśli gmina da teraz sygnał, że jest  

w stanie ogłosić przetarg i dołożyć do kanalizacji 8 milionów to dofinasowania nie dostaniemy.   

Radna Jolanta Pszczoła poinformowała, że mieszkańcy sygnalizują, że na mapach interaktywnych nie 

wyświetlają im się nowe nazwy ulic i numery posesji. Kurierzy mają często problem z dostarczeniem 

przesyłki. Radna pyta czy gdzieś ten problem należy zgłaszać.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że niestety to nie działa tak, że wszystko zostanie od razu 

naniesione, czasami taki proces trwa nawet i pół roku. Gmina niestety na to już wpływu nie ma.  

Sołtys wsi Ruda Mała Dariusz Bielecki poinformował, że szkoda, że na dzisiejszej sesji nie było Prezesa 

OSP Pana Mariana Góreckiego, który mógłby przekonać tu zebranych Radnych o podniesieniu stawki 

dla strażaków z terenu naszej gminy. Sołtys podziękował wszystkim Radnym, którzy się przychylili do 

złożonego wniosku Radnego Jarosława Słomki. Na temat Radnego z okręgu Ruda Mała sołtys się nie 
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będzie wypowiadał, na pewno na najbliższym spotkaniu Zarządu inni strażacy Radnemu podziękują. 

Sołtys poinformował również, że mieszkańcy pytają o wymianę oświetlenia ulicznego w Rudzie Małej.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wszystkie awarie należy zgłaszać do urzędu gminy do pokoju nr 

15. Czasami mimo naprawionej awarii, oświetlenie nadal nie działa. Może to być przyczyna większej 

awarii, gdzie trzeba zamówić części zamienne na które trzeba czekać 3-4 tygodnie. Co do wymiany 

żarówek, będzie to realizowane na bieżąco w miarę posiadanych środków finansowych. Aby realizować 

zaplanowane inwestycje, gmina musi mieć dochody.  

Radny Paweł Lis zapytał czy jest już jakaś odpowiedź na pismo w sprawie dofinasowania do Hospicjum.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że odpowiedzi nie ma, Rada Gminy musi ją 

wypracować, ale jak pamiętamy wiele razy ten temat był poruszany. 

Wójt Dariusz Bulski zapytał czy Radny widział, przesłaną odpowiedź RIO. 

Radny Paweł Lis poinformował, że zdanie na ten temat Pana Wójta zna. Zadając to pytanie chciał się 

dopytać czy jest przygotowana odpowiedź na pismo w sprawie Hospicjum. 

Radny Jarosław Słomka poprosił, aby przed remontami dróg gruntowych nie wysyłać od razu równiarki 

tylko wysypać kruszywo. Niestety sama równiarka nie wystarczy ponieważ jest to chwilowy efekt.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że niestety nie ma innej technologii, aby wyrównać drogę gruntową. 

Na pewno lepiej sprawdza się wysypanie drogi gruntowej destruktem, co będzie dalej realizowane  

o ile na to pozwolą środki finansowe. Na terenie naszej gminy już zrobiliśmy tak kilka dróg gruntowych, 

część z nich należy jeszcze zasmołować.  

         

Ad.44. Zakończenie obrad. 

   

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski zamknął XXXVIII.2022 sesję Rady Gminy (godz. 15:20 ). 

 

Protokołowała: Aldona Osińska. 

                                                                              


